
 

ACTA DE LA COMISSIÓ CONSULTIVA DEL PARC DEL GARRAF 

 

Data: 22 d’octubre de 2024  

Hora: 17:00 hores  

Lloc:    Cal Ganxo (Castelldefels) 
 

 

Presideix la reunió:  Sra. Joana Barber Rosado 

Secretari:  Sr. Jose Luis Herrera Liceras 

 

Ordre del dia: 

 

1. Benvinguda 

2. Aprovació de l’acta de la reunió anterior 

3. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (maig-octubre 2024) 

4. Seguiment de l’estat del dipòsit controlat de la Vall d’en Joan 

5. MACAO 

6. Torn de paraules 

 

 

Desenvolupament de la sessió 

 

S’inicia la reunió a les 17.00 hores. 

 

1. Benvinguda 

 

La Sra. Marian Sarda de l’Aj. de Castelldefels dona la benvinguda aquesta comissió 

consultiva i comenta que estan treballant perquè Cal Ganxo sigui una de les portes 

d’entrada a Parc. 

 

La Sra. Joana Barber, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals i Presidenta de la reunió, 

valora positivament poder realitzar aquesta reunió, i agraeix a tothom la seva presència. 

 

2. Aprovació de l’acta de la reunió anterior.  

S’acorda aprovar l’acta de la darrera reunió celebrada el dia 7 de maig a l’Ajuntament de 

Sant Pere de Ribes. 

 

3. Seguiment del dipòsit controlat de la Vall d’en Joan. 

 

Es canvia l’ordre d’intervenció i passa a ser el tercer punt de l’ordre de la reunió. 

 

El Sr. Pere Rodríguez Tècnic de l’AMB fa una presentació detallada de l’origen, explotació 

i posterior restauració de l’Abocador de la Vall del Joan, ara Dipòsit controlat de la Vall del 

Joan (s’adjunta presentació). 
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Comença amb l’exposició del primer problema en la base del dipòsit controlat que son el 

estrats permeables amb una alineació en direcció sud-est. 

 

Explica els seguiments realitzats després de la restauració tant a dins del territori del dipòsit 

controlat com al seu exterior, i mostra també els paràmetres obtinguts durant aquests 

seguiments. 

 

També comenta que el drenatge per gravetat no funcionava els darrers anys per 

l’assentament que no deixava passar el lixiviats, l’aigua que es troba a la zona més baixa 

de l’abocament es bombeja fins a una bassa de tractament per després passar al 

clavegueram. 

 

Tot i els treballs realitzats per a la restauració els lixiviats continuen penetrant i a risc de 

infiltració a l’aqüífer, es per això, que s’ha contractat un servei per conèixer el funcionament 

hidrològic de l’abocador. Amb aquest estudi es vol estimar el volum de lixiviats que es perd, 

és a dir, que s’infiltra. 

 

Algunes de les zones del dipòsit controlat tenen una alta temperatura interna que inhibeix 

la transformació orgànica a metà, per tant tenim un gas pobre en metà. Les reaccions 

exotèrmiques no tenen combustió. 

 

Els lixiviats que normalment són bàsics, a la resta de l’abocador, en aquestes zones tenen 

un pH àcid. 

 

Alguns dels problemes principals que es troben a la gestió són;  

- El biogas pot envair els avencs propers. 

- La calcita formada obtura les canonades. 

 

Es presenten els resultats de l’aigua subterrània analitzada en diferents punts de mostreig 

amb uns resultats de qualitat dolenta en direcció sud-oest. En alguns casos la conductivitat 

elèctrica elevada esta explica per la intrusió marina hi ha alguns paràmetres indicatius, com 

el bisfenol, amoni, ... que requereixen d’un seguiment continuat. 

 

S’han detectat també gasos en pous i avencs (Aragalls, Aritxos, Ramón Valls, Emili 

Sabater). 

 

La Sra. Comas, de la UME de Gavà, llegeix el manifest del 18 de juliol dels avencs ofegats 

(s’adjunta manifest). 

 

Amb l’objectiu de denunciar la contaminació dels avencs a la zona del Garraf fins a 3km 

des de el límit de l’abocament, i demana un pla de restitució urgent. 
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El Sr. Rodríguez, comenta que es dediquen recursos econòmics materials i humans per a 

la restauració d’aquest territori, explica que es necessita tenir un seguiment molt detallat 

per poder actuar de la millor manera possible. Comenta que una de les solucions amb 

ventilació forçada en aquests avencs sense tenir clar si això podria funcional. 

 

La Sra. Barber, comenta que els gestors actuals han de solucionar aquesta situació amb 

un treball de coneixement previ per no produir nous problemes en el camí de la solució. 

 

4. Informe de gestió. Principals activitats realitzades (maig-octubre 2024)  

 

El Sr. Herrera estructura l’informe en les 3 àrees principals d’organització del Parc: territori, 

ús públic i conservació.  

 

Sobre Territori explica els punts següents:  

- Impermeabilització del dipòsits d’aigües pluvials de Vallgrassa 

- Treballs de tancament de diferents pous per la colla de manteniment del Parc, Can 

Grau i Pou tancat 

- Certificació de les diferents activitats subvencionades al parc (plaques solars, punts 

de recarrega de vehicles elèctrics, ...)  

- Treballs de prevenció d’incendis realitzats a les pistes principals del parc, amb la 

desbrossada de 2 metres de vegetació 

- S’ha donat suport al Cos ‘Agents Rurals en la preparació d’un possible tancament 

del massís en funció del risc i seguint el Pla Alfa 

- Només s’han produït dos petits incendis dins de parc durant la campanya d’estiu 

 

Del tema d’Ús públic comenta:  

- La nova edició del seguiment de rapinyaires coordinat des del Parc i realitzat al 

mirador de Canopolis amb la participació de voluntaris 

- La celebració del dia internacional dels ocells a la Pleta amb activitats familiars, taller 

d’anellament i un alliberament d’un aligot 

- Treballs de redacció de la diagnosi de l’estat de l’educació ambiental per a la 

posterior redacció del Pla d’educació ambiental i voluntariat del Parc 

- Les diferents reunions de treball i trobades de la CET’S dels Parcs de Garraf, 

Olèrdola i Foix 

- La reunió anual i jornada de formació dels informadors dels Parcs realitzada a la 

Pleta 

- La reactivació de la definició del Mapa d’activitats organitzades als Parcs (MACAO) 

- La possible reordenació dels senders 

- Les activitats realitzades dins del programa de les Passejades guiades i el Viu el 

Parc 

- L’inici d’un programa de col·laboració amb les biblioteques que ja funciona en altres 

Parcs de la Xarxa, el Parc i biblioteques naturalment 

 

Pàgina 3
Codi Segur de Verificació (CSV): 2ea609a2cdb9f88d5844   Adreça de validació: https://seuelectronica.diba.cat

Document signat electrònicament. Firmes vàlides. És còpia autèntica de l’original electrònic.



 

 

 

Acta de la Reunió de la Comissió Consultiva del Parc del Garraf 
Castelldefels. 22 d’octubre de 2024 

 
 
 
 
 

-4- 

De Conservació es destaca:  

- El seguiment de l’àliga cuabarrada amb una bona reproducció als 4 territoris dins 

de Parc amb un total de 7 polls 

- L’inici d’un nou seguiment de Cerambix cerdo per veure la seva afectació al gènere 

Quercus 

- L’inici també del seguiment de la rata cellarda, confirmant la presencia d’aquesta 

espècie al Parc 

- L’estudi de la distribució de l’escurçó ibèric i la propera proposta de línies de gestió 

i monitoratge.  

- Reprendre el seguiment del Llagost del litoral a Port Ginesta 

 

El Sr. Herrera explica que la normativa de funcionament de la Comissió Consultiva s’ha 

d’aprovar al Consell Coordinador, la normativa actual esta obsoleta, es va aprovar l’any 

2010, i s’hauria de revisar.  

 

La Sra. Barber puntualitza que aquesta organització serà necessària per les votacions per 

exemple, per a una futura declaració de Parc Natural. La Comissió hauria de definir els 

representants en cada àmbit, la forma de votació i elevar-lo al Consell Coordinador per la 

seva aprovació. Actualment el Sr. Josep Antoni Herrera realitza funcions de representació 

de la comissió consultiva al consell coordinador, amb veu però sense vot.  

 

Es demana si els 9 àmbits actuals son representatius de les entitats relacionades amb el 

parc: agrícola, turístic, forestal, lleure, excursionista, cívic, educatiu, científic, 

conservacionista.  

 

S’obre un petit debat sobre les comunicacions de les batudes i es puntualitza la obligació 

de comunicar la batuda a la Generalitat abans d’iniciar la batuda, fruit de la bona entesa 

amb les societats de caçadors ens comuniquen les dates i zones de les batudes. 

S’expliquen també els canals de comunicació que utilitza el parc.  

 

Des de l’APMA es demana més temps per poder reflexionar sobre aquests àmbits de la 

comissió consultiva. 

 

La Sra. Barber proposa deixar-ho per la propera comissió i fer una proposta dels integrants 

de cada àmbit i de vots per àmbit. 

 

La Sra. Subías de l’Aj. de Castelldefels proposa que sigui el parc el que faci una proposta 

sobre aquest tema. 

 

Es resumeixen les passes a seguir per elaborar aquesta normativa; definir els àmbits, 

demanar les entitats de cada àmbit als ajuntaments, triar un representat de cada àmbit, 

tractar el tema  en una comissió consultiva extraordinària i elevar aquesta normativa al 

consell coordinador.  
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5.MACAO  

 

La Sra. Barber recorda que el 7 de novembre estan convocats a Gavà per revisar  la 

proposta del Mapa de Camins d’Activitats Autoritzades (MACAO). 

 

 

6.Torn obert de paraules  

 

La Sra. Barber, llegeix un comunicat enviat per el Sr. Josep Antoni Herrera, que demana 

que a la futura declaració de Parc Natural del Garraf incorpori també el punt d’esperança 

marina (Hope Spot en anglès) per a la protecció de balenes per part de la Fundació Mission 

Blue fundada per la biòloga i oceanògrafa Sylvia A. Earle i que ho elevi al consell 

Coordinador. Les persones presents mostren el seu acord per elevar-ho al consell 

Coordinador.(S’adjunta escrit sobre Hope_Spot_Balenes).  

 

La Sra. Subías demana si l’espai marí costes del Garraf està inclòs en el futur Parc Natural 

del Garraf.  

 

La Sra. Barber comenta, que hi ha una diagnosi i estudi relacionat amb la futura declaració 

de parc  natural al consell coordinador.  

 

La Sra. Gascón del APMA demana si tenim coneixement del projecte del futur Parc 

Audiovisual de Vallcarca 

La Sra. Barber diu que ens han vingut a explicar-nos el projecte. Comenta que des de 

l’equip de l’Àrea d’espais naturals de la Diputació de Barcelona continuem treballant en la 

declaració de Parc Natural del Garraf. 

 

Sobre les pedreres es comenta que el Pla Especial del Garraf és va crear amb la voluntat 

de clausurar les pedreres. 

 

La Sra. Gascón de l’APMA Garraf, en relació amb l’ampliació de la pedrera Coll Ferran, 

expressa la seva queixa perquè la Diputació de Barcelona, des de l’Oficina de planificació 

i activitat territorial, va emetre un informe favorable a l’ampliació de la pedrera sense tenir 

en compte la seva afectació al territori de l’àliga cuabarrada.  

 

La Sra. Barber, explica que els informes emesos des del Servei de Gestió de Parcs son 

previs i preceptius però no vinculants. I en aquest cas, al tractar-se fora de parc no tenim la 

normativa del Pla especial. Si es tractés d’un pla de protecció especial (Parc Natural) la llei 

obliga a demanar aquests permisos per l’afectació de les activitats en el seu àmbit 

d’influència.  

 

La Sra. Comas de la UME de Gavà demana si es coneix l’existència de cap projecte per a 

millorar els accessos al castell d’Eramprunyà.  
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El Sr. Herrera respon que sap de l’existència però que no coneix els detalls concrets 

d’aquest projecte i que els poden fer arribar els detalls del mateix quan rebin la 

documentació des de l’ajuntament.  

 

S’aixeca la sessió a les  la reunió a les 19:45 hores.  
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 

Nom i cognoms Càrrec Ajuntament / Entitat 

Lucia Gómez Chantada Dir. Executiva Monestir Budista 

Marian Sardà Rius 
Cap Unitat Medi 
Ambient i Serveis 

Ajuntament de Castelldfels 

Annabel Subías Mur 
Tècnica de Medi 
Ambient 

Ajuntament de Castelldefels 

Pere Rodríguez Papiol Tècnic Abocadors AMB 

Brugués Comas i Arqué Presidència UME 

Xavier Parellada Viladoms Tècnic Medi Ambient Jubilat 

Raul Romero García  Regidor  Ajuntament d’Olivella 

Laura Fillol Fernández Presidenta FAVC 

Joan Camps Rovirosa Viticultor Pagès 

Sara Gascón Schäfer Secretària APMA Garraf  

Josep Moya Ibañez Regidor Aj. de Sant Pere de Ribes, ADF 

Joana Barber Rosado 
Cap d’Oficina Tècnica 
de Parcs Naturals 

Diputació de Barcelona 

Jose Luis Herrera Liceras 
Director Parcs del 
Garraf i-Olèrdola 

Diputació de Barcelona 

 

Pàgina 7
Codi Segur de Verificació (CSV): 2ea609a2cdb9f88d5844   Adreça de validació: https://seuelectronica.diba.cat

Document signat electrònicament. Firmes vàlides. És còpia autèntica de l’original electrònic.



Metadades del document

Tipologia documental
2024/0000497

Tipus documental Acta

Núm. expedient

Títol Acta Comisió Consultiva 241022 GR

Signatari Acte Data acte

Signatures

Director dels Parcs del Garraf
i Olèrdola

Jose Luis Herrera Liceras (TCAT) Signa 16/05/2025 13:56

Validació Electrònica del document
Codi (CSV) Adreça de validació
2ea609a2cdb9f88d5844

QR
https://seuelectronica.diba.cat

Pàgina 8
Codi Segur de Verificació (CSV): 2ea609a2cdb9f88d5844   Adreça de validació: https://seuelectronica.diba.cat

Document signat electrònicament. Firmes vàlides. És còpia autèntica de l’original electrònic.


